
treball escrit, fent-ne la descripció i proposant i
contestant preguntes a través del repte. També
es van incorporar propostes del professorat per
ampliar l’abast dels reptes. Un primer exemple
el trobem en la proposta d’estudiar la manera
de dissenyar un triangle equilàter per construir
el trenques dels tres triangles equilàters. I un
segon exemple, en la d’ampliar l’estudi del repte
d’empaquetament de cilindres. Paral·lelament
a l’exposició, durant els dos primers mesos, es
van organitzar dues xerrades complementàries
(https://goo.gl/OePrUO).

La primera la va impartir Anton Aubanell i
portava per t́ıtol «Una passejada per l’origen
del nostre calendari». Pas a pas, va guiar-
nos magistralment pel camı́ que va conduir,
al llarg de la història, a la resolució de les
dificultats sorgides de l’intent d’ajustar l’any
civil a la durada de l’any real. En paraules
textuals seves, «els calendaris són les solucions,
més o menys aproximades, que es donen a
aquest problema en diverses cultures i en
diversos moments».

La segona la van presentar Ramon Masip i
Ramon Nolla, titulada «Matemàtiques a l’insti-
tut. Una bella eina per a una lectura del món».
En aquesta xerrada es va posar l’accent en
el paper divulgador-motivador-formador apre-
nent del professorat de cara a fer lectures del
món des de l’òptica matemàtica, i en una
anàlisi del component estètic d’aquesta matèria
com a punts de partida per fer matemàtiques
a l’institut. Aquests punts es van concretar

en una presentació d’activitats desenvolupades
amb l’alumnat.

El dia de la cloenda, el diumenge 7 de
maig, José Rey Cano va conrear el gust per fer
matemàtiques en una xerrada dirigida especial-
ment a les famı́lies. Va compartir les preguntes
que li agradava fer-se amb mares, pares, criatu-
res, que van gaudir dels jocs que els va proposar
amb daus, cartes, papiroflèxia, construccions
geomètriques i bombolles de sabó. Sota el t́ıtol
«M’agrada fer-me preguntes», va fer de guia en
el camı́ de la descoberta dels nombres i les for-
mes que s’amagaven en aquestes experiències.

«M’agrada fer-me preguntes», amb José Rey

Finalment, volem agrair la bona acollida
de l’alumnat i el públic de la demarcació a
les activitats de l’exposició i convidem els
lectors a fer extensiva la crida a fer-se amics
del MMACA, a tot el públic que es beneficia
de la seva activitat i que ha descobert que
les matemàtiques poden agradar (http://www.
mmaca.cat/).

José Rodellar, nou director del Departament de Matemàtiques de la
UPC
José Rodellar
Universitat Politècnica de Catalunya

El Departament de Matemàtiques de la Uni-
versitat Politècnica de Catalunya (UPC) es va
crear l’octubre del 2015, resultat de la fusió dels
anteriors quatre departaments de matemàtica
aplicada, amb trenta anys de recorregut. Des-
prés d’un peŕıode inicial amb la direcció del pro-
fessor Oriol Serra, es van celebrar les primeres
eleccions al gener del 2017 i es va donar pas a
un equip de direcció encapçalat per mi mateix i
del qual formen part: Marta Casanellas, Andrés

Encinas, Jordi Guàrdia, Sebastià Mart́ın i Jordi
Saludes.

Som un departament gran en termes de
recursos humans, amb una plantilla de pro-
fessorat de gairebé 200 persones. Tenim la
responsabilitat de la docència matemàtica en la
majoria de les titulacions de la UPC, i el nostre
personal acredita un gran nivell d’acceptació
i d’implicació per part dels estudiants i dels
centres docents.
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Al departament hi conviuen una vintena de
grups de recerca que estan ben situats i són
reconeguts en els seus àmbits cient́ıfics, en el
context de les matemàtiques i de diverses àrees
cient́ıfiques i tecnològiques properes, i un bon
nombre de professorat col·labora en aquests i
en altres grups. Una quinzena d’investigadors
joves amb diverses figures de contractació i
una vintena de becaris de doctorat completen
una plantilla d’investigadors del departament
que contribueix a fer que les matemàtiques de
la UPC tinguin una posició prou alta en els
indicadors internacionals de la recerca.

Els principals reptes del departament en els
anys vinents es poden articular en les ĺınies
següents:

• Consolidar una estructura docent amb una
relació estreta i constructiva amb els centres

on som presents. Els nostres alumnes són ma-
joritàriament estudiants de diverses especia-
litats d’enginyeria en què les matemàtiques
tenen un paper fonamental que hem de
saber transmetre amb adaptació als objectius
docents de les titulacions.

• Assolir la promoció i la incorporació de nou
personal docent i investigador per assegurar
una plantilla sòlida, estable i amb projecció
per als anys vinents.

• Enfortir els nostres grups de recerca, potenci-
ar la seva consolidació i el desenvolupament
de projectes conjunts, i treballar perquè es
reconeguin i visualitzin les seves tasques i
resultats.

• Afavorir la mobilitat del nostre personal i
la incorporació d’investigadors i doctorands,
aprofitant els programes de les diferents
institucions i organitzacions que promouen i
financen la recerca.

• Afavorir els lligams amb altres departaments,
centres i entitats de la UPC i arreu el món,
amb la participació del nostre personal en
àrees d’interès mutu.

• Fomentar la implicació del departament i els
seus membres en la societat, especialment
en àmbits relacionats amb l’ensenyament,
la ciència, la tecnologia, la cultura i la
cooperació.

Renovació a la junta de FEEMCAT
Manel Sol
President de la FEEMCAT

El mes de gener passat es va renovar la
junta de la FEEMCAT d’acord amb el que
estableixen els estatuts de la federació. L’equip
d’ADEMGI, format per Victòria Oliu, Śılvia
Margeĺı i Raül Fernández, va ser substitüıt per
l’equip format per Manel Sol, Charo Mart́ın i
Francesc Campos, tots ells d’APaMMs.

Des de l’any 1994 que es va constituir
la FEEMCAT fins ara, el volum d’activitats
que ha anat assumint no ha fet més que

créixer. En el moment actual són una quantitat
d’iniciatives considerable. Quan acceptem la
responsabilitat de fer-nos càrrec de la federació
som conscients del repte que això suposa.
Algunes de les activitats que desenvolupa estan
molt consolidades i tenen una certa inèrcia,
com per exemple el concurs de resolució de
problemes Fem Matemàtiques, en el qual aquest
any han participat prop de 15.000 alumnes de
sisè de primària, primer i segon d’ESO i que
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